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شرق اخلال ۴ روزه در شبکه رایانه ای شهرداری را بررسی کرد

هک «بهشت»؟
نورا حســینی: ظهر روز ۱۲ خردادماه، دسترســی به ســایت شــهرداری تهــران و تهران مــن امکان پذیر نبود. شــهرداری تهران می گوید ســایت های ما هک نشــده و دلیل وضعیت 
پیش آمــده اختــلال عمدی اســت. برخی از رســانه های خارجی خبر دادنــد که بیش از پنج هزار دوربین نظارتی شــهرداری تهران از دســترس خارج شــده اســت. بــه گفته این 
رســانه ها دوربین هــای مرکز فناوری و اطلاعات شــهرداری تهران هک شــد. احســان بداغی، روزنامه نگار، در توییتی نوشــته اســت که «بیــش از پنج هزار دوربیــن کنترلی مراکز، 
نهادهای مختلف تهران به همراه بیش از ۱۵۰ ســایت و ســامانه شــهرداری تهران توســط یک گروه هکری از دســترس خارج شــده. نکتــه اینکه گویا دوربین های بهشــت زهرا هم

 هک شده اند».

فضای شــایعه و اخبار غیررســمی داغ اســت. شهرداری در 
واکنشی دیرهنگام اطلاعیه ای منتشــر می کند که در متن آن که 
از ســوی روابط عمومی ســازمان فناوری اطلاعــات و ارتباطات 
شــهرداری تهران صادر شده، آمده اســت که اختلال عمدی در 
صفحــه داخلی ســامانه  اینترانتی (داخلی) شــهرداری تهران، 
برای دقایقی این ســامانه را با انتشار تصویری موهن از دسترس 
همکاران خارج کرد. فرایند رفع این اختلال محدود، به سرعت به  
انجام رسید و درحال حاضر سامانه های خدمت رسانی شهرداری 
تهران برای بررسی های بیشــتر فنی توسط سازمان فاوا، موقتا از 

دسترس خارج شده است.
به نظر می رســید با واکنش شهرداری ســایت ها بعد از چند 
ســاعت به حالت اولیه بازگردند اما حل بخشــی از این چالش 
تــا ۱۶ خرداد زمــان برد. احمد صادقی، رئیس کمیته شــفافیت 
شورای شــهر تهران، اولین عضو شورای شــهر تهران بود که به 
این اتفاق واکنش نشــان داد و به سازمان فاوا رفت؛ اما این عضو 
شورای شهر تهران نیز درخصوص جزئیات این حادثه اطلاعاتی 
به شهروندان نداد. او در خبر کوتاهی به رسانه ها گفت که از روز 
پنجشنبه که این مشکل ایجاد شده، تمامی همکاران در سازمان 
فاوا حضور دارند و برای رفع مشــکل تمام همت خود را به کار 
بسته اند. همکاران ما در شهرداری تهران و سازمان فاوا در تلاش 
شبانه روزی هستند تا سامانه های شهرداری در دسترس قرار گیرد 

تا وقفه ای در خدمات رسانی به شهروندان ایجاد نشود.
با توجه به اظهارنظرهای مدیران شهری پیش بینی می شد تا 
پایان تعطیلات مشکل سایت های شهرداری تهران حل شود؛ اما 
تعطیلات تمام شد و سایت های شهرداری همچنان در دسترس 
نبود. پس از پایان تعطیلات ســایت تهران من باید در دســترس 
شــهروندان قرار می گرفت تا دســت کم ورود به محدوده طرح 
ترافیک در آن ثبت شــود. شــهرداری در اطلاعیه به شهروندان 
تهرانی گفت که از روز دوشنبه ۱۶ خرداد تا چهارشنبه ۱۸ خرداد 

برای ورود به طرح ترافیک نیازی به رزرو روزانه ندارند.
علی اصغر قائمی، عضو شــورای شــهر پایتخــت که زمانی 
مســئولیت ســازمان فاوا را بر عهده داشــت هم در واکنش به 
این حمله ســایبری به تذکر سال گذشــته خود در آبان ماه اشاره 
می کند و می گوید: آبان سال گذشته بعد از اتفاقی که برای کارت 
سوخت رخ داد، تذکری به شــهرداری تهران مبنی بر اینکه باید 
برای حفاظت و امنیت اطلاعات شــهرداری حساسیت بیشتری 
داشــت، ارائه کردم. این حساســیت با ارتقــای تجهیزات فنی و 
به کارگیری نیروی انســانی متخصص و رصد مستمر سرویس ها 
امکان پذیر اســت، چراکه ســرویس ها باید به طور مداوم کنترل 
شــوند. باید به صورت مداوم سطح امنیت افزایش پیدا کند. هر 
روز کــه امنیت خود را ارتقا دهید، کســانی که قصد خراب کاری 
دارند، روش جدیدی پیدا می کنند و آسیب پذیری افزایش می یابد، 
بر همین اساس معتقدم ارتقای سطح امنیت و رصد باید به طور 
مداوم صورت گیرد. شهرداری پاسخی کاملا اداری در واکنش به 
آن تذکر داد، هرچند تعهد کرده بود تا پایان ســال ۱۴۰۰ اقدامات 

خوبی انجام دهد، اما در عمل این اتفاق رخ نداده است.
به گفته عضو شــورای شــهر تهران نقاط آسیب پذیر بسیاری 

وجود داشته که سبب شد چنین اتفاقی بیفتد.
قائمی می گوید:  طی بازدید و در مذاکراتی که با مدیران فعلی 
داشــتم مدعی هســتند که تاکنون به داده ها آسیب وارد نشده و 
تنها ممکن است یک سری اختلالات ایجاد شده باشد. دسترسی ها 
را قطع کرده اند و در حال بررســی جامع هســتند تا نقاط آسیب 
را ببندند. مدیــران فعلی عنوان می کننــد داده ای لو نرفته و در 
دســترس کسی نیست. در فضای مجازی ممکن است ادعاهایی 
بیش از حد تصور باشد و در دســترس نبودن سرویس ها به این 

قرار نخواهند داشت.
به گفته وی پس از عبور از حادثه، تمام توش و توان مسئولان 
صــرف عملیات بازســازی زیرســاخت، ســخت افزار و نرم افزار 
می شــود و بازتوانی پس از حادثه متخصصان امنیت ســایبری 
مغفول می ماند. موضوعی که اگر به آن توجه نشــود، تا مدت ها 
تبعات آن دامن گیر این افراد و خانواده  شــان می شــود. در حالی 
که بازتوانی در کنار بازســازی دو رکــن اصلی بازیابی در حوادث 
هستند و باید مراقب سرمایه انسانی باشیم تا آنها پس از پشت سر 
گذاشتن شــرایط بحرانی به عنوان فردی مولد و مفید در سازمان 

خود به فعالیت بپردازند.
برخی نیز حملات سایبری به سایت های شهرداری را دشمنی 
با مردم توصیف کردند. احمد صادقی، عضو شورای شهر تهران، 
در این رابطه گفته اســت که دشــمنان بار دیگر نشان دادند که 
مشکل آنان مردم هستند؛ چراکه اختلال در سامانه هایی که مردم 
به طور روزمره با آنها ســروکار دارنــد، هدفی جز مخدوش کردن 

روند زندگی شهروندان ندارد.
مدیر کل روابط عمومی شــورای شــهر تهران در توییتی این 
حملات را به دشــمنان مدیریت شــهری ششم نســبت داده و 
نوشــته است که دشمنان قســم خورده مدیریت شهری ششم از 
هر فرصتی برای تخریب آن استفاده می کنند. یک روز  خبر دروغ 
شنود اتاق های اعضای شــورای شهر را مطرح کرده و یک روز با 
حمله سایبری، سعی می کنند دشمنی خودشان را نشان بدهند؛ 

خداوند رحمان و رحیم به راه راست هدایتشان کند!
مرکــز ارتباطات شــهرداری تهران هم چهــار روز پس از این 
اتفاق سکوت خود را شکست و در اطلاعیه ای هدف این حملات 
ســایبری را ایجاد نارضایتی و اختلال در خدمت رسانی به مردم 
توصیف کرد که در همان لحظات ابتدایی توسط کارشناسان فنی، 

تشخیص و کنترل بر فرایندها و سامانه ها ایجاد شد.
به گفته روابط عمومی شــهرداری در حــال حاضر برخی از 
این ســامانه ها برای اطمینان بیشــتر از پایداری و خدمت رسانی 
حداکثــری به صــورت موقت محدود شــده اســت. به محض 
اطمینان کارشناسان سازمان فناوری اطلاعات و نهادهای مسئول، 
این سامانه ها به فرایند خدمت رسانی ادامه خواهند داد. از مردم 
خواســته شــده که در صورت بروز هرگونه اختلال یا مشــاهده 
اشکال در سامانه ها و خدمات شهرداری تهران با تماس با شماره 

۱۳۷ موارد را گزارش کنند.
یک کارشناس حوزه ایمنی شبکه می گوید: دلیل طولانی شدن 
بازگشت سایت های شهرداری می تواند گستردگی حملات باشد. 
این نوع اتفاقات در همه دنیا می افتد و در کشــور ما هم ســابقه 
زیادی دارد. باید منشــأ این تخریب ها شناسایی و به سرعت نقاط 
آســیب دیده ریکاوری شــوند. باید دید در این حملات ســایبری 
تخریبی صورت گرفته اســت یا نه؟ بــا توجه به اینکه اطلاعاتی 
در این خصوص منتشر نشــده نمی توان به طور دقیق درباره این 

اتفاق اظهار نظر کرد.
وی ادامــه می دهد: نمی توان جلوی حمــلات را گرفت، اما 
می توان ریســک حمــلات را کمتر کرد و باید به طور پیوســته به 
زیرساخت ها توجه کرد و از حملات جلوگیری و آنها را دفع کرد؛ 
اما اینکه بگوییم می توانیم به امنیت صددرصدی برسیم، چنین 
چیزی امکان ندارد، اما می توانیم ریســک آسیب پذیری را کاهش 

دهیم.
با وجود آنکه گفته می شود این حمله سایبری ساده ترین نوع 
حمله بوده اســت، هنوز بخش زیادی از ســایت های شهرداری 
در دسترس نیســت؛ اما با توجه به بازگشت سایت تهران من به 
نظر می رســد به زودی بعد از چهار روز این سایت ها در دسترس 

شهروندان قرار بگیرند.

سه شنبه
۱۷ خرداد ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۲۹۶

در نشستی مجازی با حضور اعضای شورای شهر سابق تهران و کارشناسان بررسی شد
فساد و ناکارآمدی از پلاسکو تا متروپل

شرق: دوم خرداد بود که اخباری مبنی بر ریزش ساختمان نیمه کاره متروپل در آبادان 
در فضای رســانه ای کشــور پیچید و دقایقی بعد موجی از تصاویر آن منتشــر شد که 
تکرار خاطرات تلخ حادثه پلاسکو و کلینیک پزشکی سینا اطهر را در یادها زنده کرد و 
دل میلیون ها ایرانی را به درد آورد. تکرار این فجایع تلخ در کشــور در سال های اخیر 
موجی از نارضایتی در بین عموم مردم را به دنبال داشته است؛ به همین دلیل کارزاری 
تحت عنوان «مطالبه برخورد قاطع با مسئولان، مالکان و سازندگان متخلف و مقصر 
در ریزش ساختمان متروپل آبادان» به راه افتاده که بیش از ۵۵ هزار نفر از آن حمایت 
کرده انــد. در این کارزار خطاب به رئیس قوه قضائیه چنین آمده اســت: «بیش از یک 
ســال اســت که در پی انتشــار برخی از گزارش ها مبنی بر احتمال نشست ساختمان 
متروپل با مالکیت حســین عبدالباقــی می گذرد و بارها و بارها از طریق شــبکه های 
مجازی این خبر دســت به دست شــد تا به امروز که متأسفانه ساختمانی که افتتاح 

نشــده بود، با ریزش بیش از ۴۰ درصد، مصدوم و فوتی های بســیاری در پی داشت و 
قلب مردم را به درد آورد و مجددا سانحه ساختمان پلاسکو تکرار شد و همشهریان  و 

هم وطنان مان متأسفانه زیر هزاران تن آوار جان دادند».
در ادامــه نیز خطاب به حجت الاســلام محســنی اژه ای آمــده: «از حضرت عالی 
تقاضای دســتور تشــکیل کارگروه تخصصی در جهت مشخص شــدن علل حادثه و 
برخورد قاطعانه با عامل یا عاملان این حادثه اعم از مالک یا مالکان، شهردار سابق و 
فعلی، اعضای شورای شهر اسبق و حال حاضر، استاندار اسبق خوزستان، مدیرعامل 
اســبق منطقه آزاد اروند و ریاست ســازمان نظام  مهندسی و کارشناسان شهرداری و 
مهندســان ناظر این پــروژه را داریم». براســاس این اتاقی در کلاب هــاوس با حضور 
تعدادی از روزنامه نگاران و کارشناســان و فعالان حوزه معماری و شهرسازی تحت 

عنوان «فساد و ناکارآمدی از پلاسکو تا متروپل» برگزار شد.
 نهادینه شدن فساد در شهرداری

در این نشســت مجازی «مجتبی گهستونی»، خبرنگار حوزه خوزستان، با اشاره به 
شــرایط موجود در این اســتان گفت: «در روزهای گذشــته مردم آبادان لبخند بر لب 
نداشتند، هر روز شاهد کشف اجساد بیشتری بودیم. اینها موضوعات غم انگیزی است 
که نمی توان به سادگی از آن عبور کرد و این اتفاق تلخ باید آغازگر اصلاحات به ویژه در 
حوزه شهرســازی، انبوه سازی و قوانین باشد». او از نهادینه شدن فساد در دستگاه های 
دولتی به ویژه شــهرداری ها به عنوان یکی از عوامل نارضایتــی مردم آبادان نام برد و 
افزود: «بعد از ۴۰ سال از وقوع حادثه سینما رکس و محاصره آبادان روزهای ناخوشی 
را ســپری می کند و در وجود مردم غم زیادی هست و مردم حق  دارند بدانند عاملان 
این حادثه چه کســانی بودند». گهستونی عنوان کرد: «بعد از حادثه متروپل آمارهای 
مختلفی از ســاختمان های ناایمن اعلام شد و در همین راستا مدیرعامل آتش نشانی 
اهواز اعلام کرد هزارو ۵۷۰ ســاختمان ناایمــن در اهواز وجود دارد و با توجه به میل 
و رغبتی که برای ساخت وســاز وجود دارد، این آمار درخور توجهی است که می تواند 
بحران هایی را برای اهواز به همراه داشــته باشــد». او ادامه داد: «اســتان خوزستان 
در گذشــته دروازه مدرنیته بوده؛ اما با جنگ تحمیلی بسیاری از زیرساخت ها نابود و 
فرســوده شده و این استان در حال حاضر مشــکلات خود را یک به یک نشان می دهد و 

مردم را بسیار عاصی کرده است».
 اقتصاد سیاسی مهم ترین عامل فساد

«محمد کریم آسایش» کنشــگر و پژوهشگر شهری و اجتماعی نیز در این نشست، 
گفت: «آبادان شهری جنگ زده است که با انواع مشکلات مواجه بوده و هنوز آثار آن 
در شهر قابل  مشاهده است، همچنین با انواع نابرابری ها و سیاست های غلط توسعه 
مواجــه بوده و به همین دلیل، هم در ماجرای آب و هم در بحث نان که پیامد جراحی 
اقتصادی بود، حضور داشت». او از اقتصاد سیاسی به عنوان مهم ترین عامل فساد نام 
برد و عنوان کرد: «اقتصاد سیاســی باعث شده است که اقتصاد و درآمد شهرداری ها 
بر بخش مســتغلات و ســوداگری آن و تخلفاتی که ناشــی از آن مبتنی کرده است، 
باشــد و به  تبع آن مســئله ایمنی و جان انســان ها در اولویت قرار ندارد و این روند از 
ســال ۱۳۶۹ با قانونی سازی تراکم فروشی آغاز شــد که به  صورت نمادین فرایندی از 

قانونی سازی سوداگری مســتغلاتی در مدیریت شهری را به همراه داشت». آسایش 
با اشــاره به شــراکت شــهرداری آبادان در پروژه متروپل، گفت: «همواره از شراکت 
عمومی و خصوصی به عنوان الگویی برای درآمدزایی شــهرداری استفاده می شود و 
ظاهر آن از شــکل تراکم فروشی به  صورت خام، بهتر است و به لحاظ شهری ممکن 
اســت کمتر آسیب برساند؛ اما در بطن خود این پروژه های مشارکتی مبتنی بر تعارض 
منافع اســت؛ یعنی شــهرداری به عنوان نهاد ناظر از نقش نظارتی خود به نفعی که 
می برد، عقب می نشیند و نفع بر این است که پروژه سریع تر ساخته شود». این کنشگر 
و پژوهشگر شهری و اجتماعی با انتقاد از عملکرد رویکرد معروف به مدیریت جهادی 
در شهرداری ها، افزود: «این رویکرد که در شهرداری ها و بخش های مختلف مدیریتی 
رسوخ کرده، در حقیقت نهادهایی را که به لحاظ نظارتی نقش داشتند، تضعیف کرده 
و فرایندهایی را که به  صورت تکنوکراتیک و بوروکراتیک طی می شد، تحت عنوان های 
مدیریت جهادی که به نوعی در خدمت همان اقتصاد سیاسی است، در آورده که وجه 
دیگر آن مقررات زدایی اســت». او ادامه داد: «مقررات زدایی سیاستی است که در آن 
قانون نفع عمومی نهادهای عمومی به نفع ســوداگری تضعیف می شوند و این روند 
در نقاط عطفی تضعیف  شــده است. مناطق آزاد اقتصادی که متروپل هم از آن تأثیر 
می گیرد، به فضایی برای مقررات زدایی تبدیل  شــده اســت. این در حالی است که در 
جهان برای توسعه صنعتی و به عنوان پیشران در کشور قرار گرفته بود؛ اما در کشور به 

فضاهایی برای ایجاد رانت و مقررات زدایی تبدیل  شده است».
 متروپل و پلاسکو، نماد  ریزش نظامات حاکم بر کیفیت ساخت وساز

«محمد ســالاری»، دکترای شهرسازی و عضو سابق شورای شــهر تهران، در این 
نشســت گفت: «مسئله اصلی متروپل و پلاسکو موضوع ساختارهای تصمیم گیری و 
تصمیم سازی است و مسئله مهم تر باور عمومی است که در بستر عمومی جامعه و 
البته بین نخبگان و جامعه مدنی مطرح اســت و آن ترجیح منافع شخصی بر منافع 
عمومی اســت و تا زمانی که باور عمومی جامعه منافــع عمومی را بر خود ترجیح 
ندهد، همچنان این مشــکلات را خواهیم داشت». او با تأکید بر لزوم توجه به مبحث 
۲۲ مقررات ملی ســاختمان عنــوان کرد: «این مبحث به بهره بــرداری و نگهداری از 
ساختمان می پردازد که متأسفانه به  طور کلی رها شده است و پس از پلاسکو مبحث 
۲۲ بررســی شد؛ ولی از آنجایی  که مســئله بین بخشی است و مجموعه ای از نهادها 
و دســتگاه ها باید تصمیم بگیرند، هنوز به ســرانجام نرسیده  اســت. تفاوت موضوع 
پلاسکو با متروپل هم در همین مبحث است؛ چراکه پلاسکو ساختمانی بود که پس از 

بهره برداری دچار حادثه شد؛ اما متروپل در حین ساخت تخریب شد».
ســالاری افزود: «ساختمان هایی که ســاخته  شــده اند، بعد از اینکه مردم ساکن 
می شــوند، ممکن اســت از لحاظ رعایت نظامات شهرســازی و معمــاری و از نظر 
موضوعات نظام  مهندسی و ضوابط آتش نشــانی موارد را رعایت کرده باشند؛ اما در 
مرحله بهره برداری خیلی از این الزامات را ساکنان ناگهان کنار می گذارند یا تجهیزات 
نصب شــده از کار می افتد که مبحث ۲۲ به این موضوع می پردازد». این عضو ســابق 
شورای شــهر تهران با انتقاد از نظام ساخت وســاز و کیفیت آن در کشور عنوان کرد: 
«وقتی  که اولویت دســتگاه ها و نهادهای عمومی و دولتی مبنی بر درآمدســازی به 

شــایعات دامن می زند. باید صبر کنیم کارهای تخصصی ای که 
صورت می گیرد به نتیجه برســد و پس از آن وضعیت مشخص 

خواهد شد.
امــا هادی محضرنیــا، رئیس ســازمان فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات شهرداری تهران، گفته است که اتفاقی که روی داد، از 
نوع ساده ترین حملاتی بود که در فضای امنیتی سایبری صورت 
می گیرد. بــا توجه به گســتردگی خدماتی که شــهرداری ارائه 
می دهد، این مجموعــه روزانه با حجم زیادی از حملات مواجه 
است و مرکز امنیت سایبری سازمان فناوری اطلاعات شهرداری 
تهران روزانه در حال رصد و مقابله با این حملات است. برعکس 
آن چیزی که در فضای مجازی منتشر شده، هیچ اتفاق مهمی در 
سطح خدمات رسانی به شهروندان صورت نگرفته و دوربین هایی 
که ادعا شده بود از کار افتاده اند، در حال نظارت و کنترل ترافیک 
شــهر هســتند و خدمات مختلف از جمله در مترو و اتوبوس به 

شــهروندان داده می شود. همکاران من برای آنکه سطح امنیتی 
خدمات را ارتقا دهند و برای آنکه بررسی کنند آیا چیزی که ادعا 
شــده واقعیت دارد یا خیر، ممکن اســت دقایقــی از روز برخی 
خدمات را تعمدا قطع کرده باشند، ولی معنای آن این نیست که 
اخلال یا اختلالی در سطح خدمت رسانی به مردم صورت گرفته 
اســت؛ بنابراین همه خدمات جاری و ساری است و شهرداری و 
ســازمان فناوری اطلاعات در حال خدمت رسانی به شهروندان 
است. برنامه ما این است که همه سامانه هایی را که با آنها درگیر 
هســتیم و موظف به خدمت بر مبنای آن هستیم مجددا ارزیابی 
دقیق تر کنیم و ســطوح امنیتی و کیفیت ابزارهای امنیتی را ارتقا 

دهیم.
بهروز شریفی، سرپرست اداره مشارکت جامعه محور سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران، در واکنش به این حادثه 
گفته اســت: پــس از هر حمله ســایبری یا نفوذ یــا خرابکاری، 

موضــوع امنیت فضای تبادل اطلاعات و فضای ســایبر بر ســر 
زبان ها می افتد و مدتی این موضوع، در صدر اخبار قرار می گیرد، 
درباره آن بحث ها می شــود و حتی گاهی جلسات کارشناسی در 
رســانه ها برگزار می شود اما کمی بعد رنگ می بازد و بار دیگر به 
فراموشی سپرده می شــود تا حمله دیگری اتفاق بیفتد و باز این 

چرخه تکرار شود.
او بهتر دید به جــای توضیح درخصوص این حادثه به بهانه 
آن از زحمات همکاران و متخصصان امنیت ســایبری یادی کند. 
به گفته شریفی در این قبیل رخدادها، همکاران ما سریع واکنش 
نشــان می دهند اما از کشف نفوذ و اختلال تا بازگشت به شرایط 
عــادی و تعیین دقیق میزان خســارت گاهی تا چنــد روز پس از 
حادثه طول می کشد و همکاران ما در شرایطی پرتنش و پرفشار 
و استرس زا باید تصمیمات صحیح و دقیق بگیرند و بار این حادثه 
را به دوش بکشند و تا بازگشت به شرایط عادی لحظه ای آرام و 

هر شــیوه و شرایطی اســت، شهرداری های کشور با شهر فروشــی در همه ابعاد اعم 
از تراکم هــای خارج از قاعــده و اضافه طبقات و رعایت نکــردن ضوابط معماری و 
شهرســازی و نهایت ساخت و ســودآوری را در تقابل با کیفیت به عنوان سرلوحه کار 
خود قرار دادند». او افزود: «در کلان شهرهایی مثل تهران این سوداگری، شهرفروشی 
را آن چنان تشدید کرده که بانک ها و مؤسسات بانکی هم بخش عمده ای از نقدینگی 
خود را به  جای اینکه در مناطق دوردســت و غیر برخوردار کشــور برای ایجاد رفاه و 
جبران نابرخورداری هزینه کنند، با هدف درآمدزایی بیشتر در ساخت وسازها آورده اند». 
سالاری با یادآوری زلزله بم از آن به عنوان نقطه عطفی برای نظام  مهندسی کشور نام 
برد و گفت: «پس  از این واقعه تلخ، در حوزه توجه به کیفیت ساخت وساز به  صورت 
جدی اقدامات خوبی انجام  شده و همه دست اندرکاران به آن اذعان می کنند. پلاسکو 
با همه تلخی هایش باعث شــد نهضت ایمن سازی ساختمان های ناایمن را با کمک 
جامعــه مدنی و حرفه ای رقم بزنیم و حادثــه متروپل با وجود این تلخی ها می تواند 
نقطه عطف مجدد در تغییری اساســی برای نگاه و باور عمومی مســئولان، نخبگان، 
جامعه حرفه ای و عموم مردم به موضوع ساخت وسازو ارتقای کیفیت ساخت شود».
این کارشــناس شهرســازی عنوان کرد: «فروریزش متروپل و پلاسکو به عنوان یک 
نمــاد به مفهــوم فروریزش همه نظامات حاکم بر شهرســازی و معماری و نظامات 
ایمنی و کیفیت ساخت وساز است. تا زمانی که مردم یک کشور از مدیرانی که به بهانه 
کمک و ایجاد تسهیلات مقررات زدایی از قوانینی که معطوف به حقوق عمومی است، 
حمایت می کنند و آنها نیز با رویکردهای پوپولیســتی می تواننــد مردم را گول بزنند، 

نتیجه همین خواهد بود».
 فساد سیستماتیک امکان ترمیم فساد را سلب می کند

«الهام فخاری»، کنشگر اجتماعی و عضو پیشین شورای شهر تهران، نیز عنوان کرد: 
«ما دچار آســیب و بیماری بزرگ فرهنگی هستیم و اگر می گوییم فساد سیستماتیک 
خطرناک است و ســال ها نگران آن هستیم، به دلیل این است که فرهنگ سازمانی و 
فرهنگ اجتماعی را فاســد می کند و امکان ترمیم را از آن می گیرد». او افزود: «فساد 
را صرفا در متروپل نبینید؛ بلکه این یک زخم بزرگ نمادین اســت که باید توجه کنیم؛ 
چرا که در تمــام جوانب زندگی یک متروپل داریم. اگر قوانین فقط روی کاغذ باشــد، 
کاربردی ندارد و فساد فراگیر به این دلیل خطرناک است که فرهنگ فساد نهادینه شده 
است». فخاری با تأکید بر لزوم ارزیابی دقیق برای مبارزه با فرهنگ فراگیر فساد گفت: 
«هرکسی که نســبت به متروپل عزادار است و صحنه های پلاسکو را به یاد دارد، باید 

برای مبارزه با فرهنگ فراگیر فساد همگام شود».
 قوه قضائیه گره را باز کند

همچنین در این نشست مجازی «بیژن خطیبی»، عضو هیئت مدیره انجمن صنفی 
پیمانکاران و ســازمان نظام مهندسی ساختمان، با اشــاره به مصوبه شورای پنجم 
شــهر تهران برای پایش ساختمان های شهری از منظر ایمنی پس از حادثه پلاسکو، 
عنوان کرد: «با وجود قانون دسترســی آزاد به اطلاعات جلوی انتشــار این موضوع 
از ســوی نهادهای امنیتی گرفته شــد». او با انتقاد از نبــود لایحه مدیریت یکپارچه 
شــهری گفت: «وقتی اتفاقی می افتد، دنبال مقصــر می گردیم؛ اما با توجه به اینکه 
ساخت وساز متولی واحد ندارد، قوه قضائیه می تواند گره این موضوع را باز کند و به 
مالکان ساختمان های ناامن اعلام شده فرصت محدودی برای ایمن سازی داده شود». 
خطیبی افزود: «این انتظار را از قوه قضائیه داریم که همان طور که گزارشــی مبنی بر 
ترک فعل مدیران ارســال می شود، به ترک فعل دادســتان های کشور بدون هرگونه 
جانب داری رســیدگی شــود؛ چراکه اگر مجموعه ای درست شــود، اول باید اصلاح 

سیستم را از خود شروع کند».


